
 

 

Besluit van de Staatssecretaris van Economische Zaken en Klimaat van 

[invullen datum] [invullen nr.], inzake verlengbaarheid van de vergunning voor 

Public Acces Mobile Radio in de 450 – 470 MHz-band (Besluit verlengbaarheid 

PAMR-vergunning 2018) 

 

 

De Staatssecretaris van Economische Zaken en Klimaat,  

 

Gelet op artikel 18, tweede, derde en vierde lid van het Frequentiebesluit 2013; 

 

Besluit: 

 

Artikel 1 

De vergunning met dossiernummer 5749257 voor het gebruik van de frequentieruimte 451,76875 

- 454,76875 MHz / 461,76875 - 464,76875 MHz ten behoeve van PAMR (Public Acces Mobile 

Radio) is verlengbaar om redenen van algemeen maatschappelijk en economisch belang als 

bedoeld in artikel 18, tweede lid, onderdeel a, van het Frequentiebesluit 2013. 

 

Artikel 2 

De vergunning, bedoeld in artikel 1, is verlengbaar voor een vaste periode die aanvangt op 18 

november 2020 en loopt tot en met 17 november 2024. 

 

Artikel 3 

De vergunning, bedoeld in artikel 1, wordt met ingang van 18 november 2020 gewijzigd 

overeenkomstig de wijzigingen aangegeven in bijlage 1. 

 

Artikel 4 

Dit besluit treedt in werking met ingang van de dag na de datum van uitgifte van de Staatscourant 

waarin het wordt geplaatst. 

 

Artikel 5 

Dit besluit wordt aangehaald als: Besluit verlengbaarheid PAMR-vergunning 2018. 

 

Dit besluit zal met de toelichting in de Staatscourant worden geplaatst. 

 

’s-Gravenhage,  

 

De Staatssecretaris van Economische Zaken en Klimaat, 

M.C.G. Keijzer  

 

[invullen beroepsclausule bij vaststelling besluit] 

  



 

 

BIJLAGE 1 WIJZIGINGEN TE VERLENGEN PAMR-VERGUNNING  

 

De artikelen behorende bij de vergunning, bedoeld in artikel 1 van het besluit, worden als volgt 

gewijzigd: 

 

 

A 

 

Artikel 1 wordt als volgt gewijzigd: 

 

1. In onderdeel a, wordt “een openbaar elektronisch communicatienetwerk voor mobiele 

communicatiedienstverlening ten behoeve van besloten gebruikersgroepen” vervangen door “een 

elektronisch communicatienetwerk voor mobiele communicatiedienstverlening ten behoeve van 

besloten netten in de utiliteitssector.”.  

 

2. In onderdeel b, wordt de omschrijving van “besloten gebruikersgroep” vervangen door 

“besloten net in de utiliteitssector: besloten radiocommunicatienetwerk in de utiliteitssector. Met 

utiliteitssector wordt hier specifiek bedoeld (semi-)publieke organisaties die actief zijn in de 

energievoorziening.”.  

 

B 

 

In artikel 7 wordt “17 november 2020“ vervangen door “17 november 2024”. 

  



 

 

TOELICHTING 

 

 

1. Inleiding 

 

In 2005 heeft de toenmalige Minister van Economische Zaken frequentieruimte in de 450 - 470 

MHz-band ter beschikking gesteld voor de exploitatie van een Public Access Mobile Radio 

(afgekort: PAMR) netwerk, een openbaar elektronisch communicatienetwerk voor mobiele 

communicatiedienstverlening ten behoeve van besloten gebruikersgroepen zoals taxicentrales, 

beveiligingsdiensten en nutsbedrijven. Het ging daarbij nadrukkelijk om professionele gebruikers 

en niet om dienstverlening aan consumenten. Via een veiling werd één landelijke vergunning 

uitgegeven aan Nozema, dat later werd overgenomen door KPN. In 2012 is deze vergunning 

overgenomen door Utility Connect B.V. De huidige vergunninghouder exploiteert een 

communicatienetwerk gericht op communicatie tussen apparaten (machine-to-machine), met 

name binnen het energiedomein. Op 17 november 2020 verstrijkt de looptijd van de zogenoemde 

PAMR-vergunning na een vergunningstermijn van 15 jaar. 

  

Met afloop van de PAMR-vergunning in zicht, neemt ingevolge de huidige portefeuilleverdeling de 

Staatssecretaris van Economische Zaken en Klimaat (hierna: de Staatssecretaris) nu een besluit 

over de verlengbaarheid van deze frequentievergunning, gelet op de vraag in de markt en de 

technologische ontwikkelingen. Uitgangspunt is dat een geveilde (schaarse) frequentievergunning 

niet wordt verlengd, tenzij dit het algemeen maatschappelijk, economisch of cultureel belang 

dient.  

 

Ter voorbereiding van een besluit heeft de Staatssecretaris in 2017 extern onderzoek laten 

verrichten naar de behoefte in de markt aan professionele mobiele communicatie en PAMR in het 

bijzonder.1 Daarbij zijn de technologische en marktontwikkelingen in kaart gebracht.  

 

Vervolgens is in maart-april 2018 een beleidsvoornemen over de toekomst van de PAMR-band 

(informeel) geconsulteerd, dit ten behoeve van een zorgvuldige belangenafweging en 

besluitvorming.2  Dit beleidsvoornemen vat de technologische en marktontwikkelingen samen en 

beschrijft vervolgens de (voorgenomen) beleidskeuzes ten aanzien van het toekomstig gebruik van 

de PAMR-band, namelijk dat de Staatssecretaris: (1) de PAMR-band ook in de toekomst breed 

beschikbaar wil houden voor professionele mobiele communicatie en voor gespecialiseerde, 

openbare dienstverlening, (2) het noodzakelijk acht om de (frequentie-technische) 

gebruiksmogelijkheden van de PAMR-band nader te onderzoeken en waar mogelijk te 

optimaliseren, en (3) de continuïteit van de huidige dienstverlening aan energie-netbeheerders 

t.b.v. reeds aangesloten slimme energiemeters een aandachtspunt vormt maar vooralsnog geen 

specifieke voorzieningen vergt. Verder werd voorgesteld om eerst de huidige PAMR-vergunning, bij 

wijze van uitzondering, te verlengen voor een periode van vier jaar (tot en met 17 november 

2024) alvorens de frequentieruimte opnieuw te verdelen. Verschillende categorieën van 

(potentieel) belanghebbende partijen hebben hierop gereageerd: energie-netbeheerders, mobiele 

operators, belangengroepen die zich richten op missie- en bedrijfskritische telecommunicatie, een 

enkele overheidspartij en organisaties die specifiek gebruik (willen) maken van frequenties in de 

450-470 MHz-band. De reacties illustreren de uiteenlopende belangen en opvattingen. Zie verder 

het consultatieverslag.2 De reacties zijn, voor zover relevant voor dit besluit, meegewogen en 

verwerkt. Dit heeft overigens niet geleid tot voorname wijzigingen in het beleid. 

 

  

                                                           
1
 Dialogic (2017), Marktonderzoek professionele mobiele communicatie in de 450-470 MHz PAMR-band. Dit 

rapport is te vinden op rijksoverheid.nl en op te vragen bij het Ministerie van Economische Zaken en Klimaat. 
2
 Beleidsvoornemen Toekomst PAMR-frequentievergunning in de 450-470 MHZ-band. Dit document alsook het 

verslag van de reacties zijn te vinden via https://www.internetconsultatie.nl/pamr. 

https://www.internetconsultatie.nl/pamr


 

 

2. Verlengbaarheid van de vergunning 

 

Een besluit over verlengbaarheid van frequentievergunningen wordt genomen op grond van artikel 

18, tweede lid, van het Frequentiebesluit 2013. Hierin is bepaald dat geveilde (schaarse) 

vergunningen niet worden verlengd, tenzij naar het oordeel van de Minister het maatschappelijk, 

economisch of cultureel belang beter gediend wordt met een verlenging. Uitgangspunt in het 

frequentiebeleid is namelijk dat schaarse vergunningen eindig zijn. Na afloop van de betreffende 

vergunningstermijn kan dan weer een nieuwe uitgifte plaatsvinden, gericht op een doelmatige 

verdeling binnen eventueel door de overheid te stellen randvoorwaarden en 

vergunningsvoorschriften. 

 

Na het wegen van de betrokken belangen en gelet op de uitkomsten van het marktonderzoek uit 

2017 en de consultatiereacties, is besloten om de PAMR-vergunning verlengbaar te maken met 

een periode van vier (4) jaar, tot 17 en met november 2024.  

 

Geconcludeerd wordt dat, waar in principe bij afloop van een vergunningstermijn een nieuwe 

uitgifte van de betreffende frequenties aan de orde is, verlenging van de huidige vergunning meer 

het algemeen maatschappelijk en economisch belang dient dan het op korte termijn (opnieuw) 

verdelen van de PAMR-vergunning voor de periode na 17 november 2020. Gelet op de 

technologische en marktontwikkelingen is de markt namelijk beter gediend met uitstel van het 

verdeelmoment met een beperkt aantal jaren. Op basis van het marktonderzoek wordt verwacht 

dat over 1 à  2 jaar meer duidelijk is over de impact van de ontwikkelingen, waarna een doelmatig 

verdeelmoment georganiseerd kan worden. Dit geeft de overheid tevens de gelegenheid om de 

(frequentie-technische) gebruiksmogelijkheden van de PAMR-band nader te onderzoeken en waar 

mogelijk te optimaliseren. Met de verlenging wordt rekening gehouden met de belangen van alle 

relevante marktpartijen, zowel de bestaande vergunninghouder als potentiële nieuwkomers. Voor 

allen zal immers in de komende jaren duidelijker worden welke gebruikstoepassingen mogelijk 

gaan worden, hoe waardevol de PAMR-band is en welke concrete interesse in deze frequenties dit 

tot gevolg heeft. Daarmee sluit uitstel van een verdeelmoment ook beter aan op het 

frequentiebeleid, dat nadrukkelijk streeft naar gelijke kansen op toegang tot spectrum. Dat 

bevordert de efficiënte allocatie van spectrum en een doelmatig gebruik van frequentieruimte.3 In 

de consultatiereacties op het beleidsvoornemen onderschrijven partijen veelal dat de overheid 

nadere duidelijkheid over gebruiksmogelijkheden van de PAMR-band 1 à 2 jaar afwacht voor 

nadere oordeelsvorming over het uitgiftebeleid. Tenslotte lijkt een verlenging niet in te gaan tegen 

de individuele belangen van eindgebruikers. Verlenging van de huidige vergunning dient derhalve 

het algemeen maatschappelijk en economisch belang in de zin van artikel 18, tweede lid, van het 

Frequentiebesluit 2013. Daarbij wordt opgemerkt wordt dat het huidige gebruik in het 

energiedomein (primair de draadloze communicatie met slimme meters) op zich gediend is met 

continuïteit en dus met een verlenging, maar dat dit niet doorslaggevend is om tot een besluit van 

verlengbaarheid te komen. 

 

Waarschijnlijk zal in 2022 de frequentieruimte dan opnieuw worden verdeeld voor het gebruik na 

de verlengingsperiode (dus na 17 november 2024). Het uitgangspunt daarbij is de 

frequentieruimte opnieuw beschikbaar te stellen voor professionele mobiele communicatie en voor 

openbare, landelijke (mobiele) communicatiedienstverlening. Ter voorbereiding van het 

verdeeldbeleid zal t.z.t. een nadere behoeftepeiling in de markt worden gedaan. 

 

Een verdere toelichting op dit verlengbaarheidsbesluit, inclusief de voorwaarden die zijn verbonden 

aan de verlenging, wordt hierna gegeven. 

 

  

                                                           
3
 De Nota Frequentiebeleid 2016 bevat de algemene doelstelling en uitgangspunten voor het frequentiebeleid, 

dat wil zeggen voor het bestemmen, verdelen en het gebruik van frequentieruimte. Kamerstukken II 2016/17, 
24 095, nr. 409. 



 

 

2.1 Juridisch kader schaarse vergunningen 

 

Het vertrekpunt is dat de PAMR-vergunning een schaarse vergunning is. In 2005 werd de PAMR-

vergunning geveild voor een periode van 15 jaar. Meerdere partijen brachten een bod uit. Ten 

tijde van de uitgifte was er dus sprake van schaarste.   

 

Uitgangspunt van het frequentiebeleid is dat schaarse vergunningen eindig zijn. Geveilde 

vergunningen worden niet verlengd, tenzij naar het oordeel van de Minister het maatschappelijk, 

economisch of cultureel belang beter gediend wordt met een verlenging. In beginsel wordt de 

frequentieruimte waar de schaarse vergunningen betrekking op hebben na afloop van de 

vergunningen dus opnieuw verdeeld, met toepassing van een van de procedures, bedoeld in artikel 

3.10, eerste lid, onderdelen b tot en met f, van de Telecommunicatiewet. Dit creëert 

mogelijkheden voor toegang tot de markt voor alle partijen, zowel bestaande als mogelijke 

nieuwkomers (andere ondernemingen dan de huidige vergunninghouder(s)). 

 

Indien de Minister van Economische Zaken en Klimaat vaststelt dat het algemeen maatschappelijk, 

economisch, of cultureel belang beter gediend is bij een verlenging van schaarse vergunningen, 

dan biedt het tweede lid van artikel 18 Frequentiebesluit 2013 hem de mogelijkheid om die 

vergunningen verlengbaar te maken. Bij het maken van die afweging moet de Minister alle 

betrokken belangen afwegen. Het betreft dan zowel het algemeen maatschappelijk, economisch, of 

cultureel belang, als ook de meer individuele belangen van de betreffende vergunninghouders, 

andere potentieel geïnteresseerden, en eindgebruikers. Bij het besluit of opnieuw wordt verdeeld 

dan wel (gedeeltelijk) wordt verlengd, kan ook gewicht worden toegekend aan de gevolgen die een 

dergelijk besluit naar verwachting zal hebben op de markt. 

 

2.2 Weging ontwikkelingen in markt en technologie 

 

Dit verlengbaarheidsbesluit houdt expliciet rekening met de ontwikkelingen in de markt en 

technologie voor professionele mobiele communicatie zoals die naar voren komen in het 

marktonderzoek uit 2017 (zie het onderzoeksrapport voor een gedetailleerde beschrijving van de 

betreffende ontwikkelingen1) alsook in de consultatiereacties.  

  

Nadrukkelijk weegt mee dat binnen enkele jaren de marktvraag en gebruiksmogelijkheden van de 

PAMR-band naar verwachting toenemen. De PAMR-vergunning werd in 2005 uitgegeven om te 

voorzien in de communicatiebehoefte van professionele gebruikers in allerlei sectoren. Dit is 

onverminderd actueel want de afhankelijkheid van draadloze communicatie binnen bedrijven en 

organisaties groeit. In dat verband wordt wel gesproken van (bedrijfs)kritische communicatie met 

een hoge mate van beschikbaarheid en betrouwbaarheid. Gezien deze maatschappelijke 

ontwikkeling is beleidsmatig van belang dat er voldoende frequentieruimte is voor kritische 

communicatie zodat gespecialiseerde aanbieders de kans hebben om in de marktvraag te kunnen 

voorzien. Het faciliteren van bedrijfsspecifieke toepassingen is dan ook een van de prioriteiten van 

de Nota Frequentiebeleid 2016.3 De vraag in de markt naar kritische communicatie neemt toe, 

blijkt ook uit het marktonderzoek en de reacties van marktpartijen op het beleidsvoornemen. De 

PAMR-vergunning speelt hier een rol. Daarbij wordt opgemerkt dat er in de huidige marktsituatie 

geen ruimte lijkt voor een brede PAMR-aanbieder van mobiele spraak- en datadiensten aan 

besloten gebruikersgroepen, zoals in 2005 voorzien. De PAMR-vergunning kan vooral (gaan) 

voorzien in datacommunicatiediensten (smalbandig) ten behoeve van Internet of Things-

toepassingen die in diverse sectoren een vlucht nemen. Voor deze niche kan in de komende jaren 

een commerciële business case ontstaan, maar dit is nog onzeker en afhankelijk van de hier 

genoemde ontwikkelingen.  

 

Daarbij is een zeer relevante ontwikkeling de inzetbaarheid van moderne (4G) LTE-

communicatietechnologie. De ontwikkeling van een LTE-ecosysteem in de 450 MHz-band biedt op 

termijn nieuwe mogelijkheden voor gebruikers en aanbieders van professionele mobiele 

communicatie. Daarbij is nog de vraag hoe LTE-technologie precies ingezet kan gaan worden in de 



 

 

Nederlandse PAMR-band en welke apparatuur daarvoor beschikbaar komt. De verwachting is dat 

dit binnen 1 à 2 jaar duidelijk wordt.4 Daarbij zal de Staatssecretaris in aanloop naar een 

herverdeling t.z.t. de (frequentie-technische) gebruiksmogelijkheden van de PAMR-band nader 

onderzoeken en waar mogelijk optimaliseren. Het gaat dan onder meer om de afspraken met 

buurlanden over grenscoördinatie. Die kunnen geoptimaliseerd worden voor breedbandige 

systemen zodat deze in grensgebieden beter kunnen samenwerken. 

 

Concluderend zijn er op dit moment onzekerheden in de markt over het toekomstige gebruik van 

de PAMR-band. Het is wenselijk de genoemde ontwikkelingen 1 à 2 jaar af te wachten om de 

impact ervan nader te bezien, alvorens de frequentieruimte opnieuw te verdelen. Een besluit tot 

verlengbaarheid voorziet hierin. 

 

2.3 Belangenafweging marktpartijen 

 

Reeds toegelicht is waarom het algemeen maatschappelijk of economisch belang gediend is bij het 

verlengbaar maken van de PAMR-vergunning. Hierna wordt toegelicht hoe een dergelijk besluit 

zich verhoudt tot de belangen van de betrokken belanghebbenden en dat deze niet (onevenredig) 

worden benadeeld. 

  

2.3.1 Eindgebruikers van professionele mobiele communicatie 

Professionele mobiele communicatie wordt in vrijwel alle bedrijfssectoren gevraagd. Als 

(potentiele) eindgebruikers of afnemers van PAMR-diensten hebben zij een belang bij het gebruik 

van de PAMR-band. Zoals in 2.2  beschreven groeit de afhankelijkheid van draadloze 

communicatie binnen bedrijven en andere organisaties. Vanaf een bepaalde omvang hebben 

organisaties behoefte aan (bijvoorbeeld) communicatie voor bedrijfshulpverlening of beveiliging. 

Verder wordt in een aantal sectoren, waaronder de utiliteiten en de logistieke sector, een 

groeiende behoefte aan (smalbandige) kritische datacommunicatie voorzien. Het gaat dan vooral 

om datacommunicatie ten behoeve van Internet of Things-toepassingen die in diverse sectoren 

een vlucht nemen. Er wordt momenteel veel geëxperimenteerd, bijvoorbeeld door steden, 

waterbedrijven en op het spoor.  Wat betreft de technologiekeuze werd zowel in het 

marktonderzoek als in de consultatiereacties benadrukt dat voor professionele (eind)gebruikers de 

inzet van LTE-communicatietechnologie het meest voor de hand ligt gezien de schaalvoordelen en 

toekomstvastheid. Binnen de industrie heerst consensus over convergentie naar LTE op de langere 

termijn en professionele eindgebruikers zoeken naar mogelijkheden om te migreren.  

 

Professionele (eind)gebruikers zijn gebaat bij een gespecialiseerd aanbod in de markt dat voorziet 

in hun specifieke communicatiebehoefte. Een PAMR-dienst kan landelijke behoefte aan kritische 

spraak en data (smalbandig) vervullen, een behoefte die vooralsnog niet (geheel) door andere 

aanbieders wordt vervuld. Daarbij schept inzetbaarheid van LTE in de PAMR-band naar 

verwachting nieuwe gebruiksmogelijkheden. Tenslotte noemen gebruikers de gunstige propagatie- 

eigenschappen van de 400 MHz-band namelijk dat de relatief lage frequenties ver reiken en goed 

door muren heendringen. Echter, voor veel gebruikers speelt dit belang niet op de korte termijn, 

omdat hun behoefte t.a.v. de PAMR-band vooralsnog klein is en omdat het LTE-ecosysteem voor 

de 450 – 470 MHz-band nog in ontwikkeling is. 

 

2.3.2 Huidige vergunninghouder 

De bestaande vergunninghouder Utility Connect B.V. heeft de PAMR-vergunning in 2012 

overgenomen van KPN. Op dat moment was ruim 7 jaar van de vergunningsduur (van 15 jaar) 

verstreken. Sindsdien heeft de vergunninghouder geïnvesteerd in het aanleggen van een eigen, 

landelijk communicatienetwerk op basis van (3G) CDMA-technologie. Het verlengbaar maken van 

de PAMR-vergunning geeft hem de gelegenheid om zeker te stellen dat hij voor de periode van de 

verlenging de dienstverlening kan voortzetten en tevens om eventueel maatregelen te nemen voor 

                                                           
4
 Dat zal deels afhangen van discussies over de mogelijkheden van inzet van LTE in de 450-470 MHz binnen 

3GPP (standaardisatie)  en CEPT-ECC (sharing studies en inpassing binnen bandplannen). Verder hangt dit 
samen met de betreffende frequentieruimte die in Nederland beschikbaar is namelijk 2 x 3 MHz (up link 
451,76875 – 454,776875  MHz en down link 461,76875 – 464,76875 MHz).  



 

 

de langere termijn. Betoogd kan worden dat verlenging van de vergunning zijn belang dient, 

omdat het zekerheid biedt voor de periode van de verlengbaarheid. 

 

De vergunninghouder gebruikt het netwerk primair om slimme energiemeters (van netbeheerders 

Liander, Stedin en Westland Infra) te voorzien van een draadloze verbinding, zodat 

verbruiksgegevens kunnen worden uitgelezen. In de consultatie van het beleidsvoornemen 

benadrukte een aantal partijen de maatschappelijke waarde van dit gebruik in het energiedomein. 

Zij vinden dat dit zwaar mee moet wegen bij de verlenging. Zoals in het beleidsvoornemen 

opgemerkt vormt continuïteit van de dienstverlening een aandachtspunt. Netbeheerders zijn voor 

de communicatie met slimme meters echter niet exclusief afhankelijk van de PAMR-band: er zijn 

ook alternatieve communicatieoplossingen voor handen. Wel dient rekening gehouden te worden 

met grote aantallen reeds geplaatste slimme meters die afhankelijk zijn van de CDMA-verbinding 

in de PAMR-band. Die meters werken alleen op een specifiek netwerk zoals dat van de huidige 

vergunninghouder; men kan niet wisselen van netwerk of aanbieder zoals dat bij generieke 

mobiele netwerken vaak wél kan. Een eventuele afschakeling vergt fysieke vervanging (geheel of 

gedeeltelijk) van de meter door de netbeheerder. Dat is tijds- en kostenintensief.  Gezien de 

maatschappelijke relevantie moet voorkomen worden dat meters zonder draadloze verbinding 

komen te zitten. Continuïteit van de CDMA-dienstverlening is daarmee een aandachtspunt, in ieder 

geval op de korte termijn. Die continuïteit is gediend met verlenging want deze kan voor de 

periode van verlenging zeker worden gesteld. Dit is echter, zoals eerder aangegeven, niet van 

doorslaggevend belang om tot een besluit van verlengbaarheid te komen.  

 

2.3.3 Potentiële nieuwkomers en andere vergunninghouders van frequenties bestemd voor 

professionele mobiele communicatie 

Ook de belangen van potentiële nieuwkomers dienen voor zover mogelijk meegewogen te worden. 

Door eerder genoemde technologische en marktontwikkelingen kan op termijn de 2 x 3 MHz 

frequentieruimte waardevol en interessant worden voor (potentiele) aanbieders van mobiele 

diensten. Het gaat dan niet alleen om geheel nieuwe partijen in de Nederlandse markt maar ook 

om de reeds bestaande aanbieders, waaronder andere PAMR-aanbieders en gespecialiseerde 

aanbieders van (smalbandige) machine-to-machine communicatiediensten. Hoewel er op dit 

moment geen indicaties zijn dat zij de frequentieruimte (onder de huidige gebruiksvoorwaarden) 

snel willen verwerven, kan niet uitgesloten worden dat zij binnen enkele jaren wel degelijk serieus 

geïnteresseerd zullen zijn in het verwerven van de PAMR-vergunning, te meer omdat dergelijke 

frequentieruimte in algemene zin zeer beperkt beschikbaar is. 

 

Voor potentiële nieuwkomers lijkt een verdeelmoment nu te vroeg te komen. Als zou worden 

besloten om op korte termijn te gaan verdelen (via veiling of anderszins) dan zou dat 

redelijkerwijs al in 2019 moeten plaatsvinden. Uit het marktonderzoek volgt dat (pas) rond 2020 

meer duidelijk is over eerdergenoemde ontwikkelingen en onzekerheden in de markt. Het gaat dan 

om de inzetbaarheid van LTE-technologie in de PAMR-band, de vraagontwikkeling rond kritische 

IoT-connectiviteit en de mate waarin mobiele telecomaanbieders op specifieke behoeften gaan 

inspelen. Gezien deze onzekerheden kan van een  potentiele nieuwkomer redelijkerwijs niet 

worden verwacht dat hij op korte termijn een weloverwogen investeringsbeslissing neemt. 

Nieuwkomers hebben dus baat bij uitstel. Tenslotte weegt mee dat de afgelopen periode 

marktpartijen niet hebben aangegeven dat zij een snelle (her)verdeling wensen. Het is dus 

onwaarschijnlijk dat er potentiele vergunninghouders zijn wiens individuele belang wordt geschaad 

bij verlenging. 

 

3. Duur van de verlenging 

 

De vergunning wordt verlengbaar gemaakt voor een periode van vier jaar, dus tot en met 17 

november 2024. Het is de verwachting dat er begin 2020 voldoende duidelijkheid is over de 

ontwikkelingen in de markt en de inzetbaarheid van LTE-technologie. EZK zal dan bezien of en hoe 

het de (frequentie-technische) gebruiksmogelijkheden van de PAMR-band kan optimaliseren. Dit 

zal op dat moment nader worden onderzocht waarna een besluit zal worden genomen het 

verdeelbeleid van de PAMR-band. Ook een nadere behoeftepeiling in de markt zal hier deel van 

uitmaken. Dit betekent dat de uiteindelijke (her)verdeling van de vergunning behoudens 

onvoorziene ontwikkelingen plaats kan vinden in 2022. Teneinde tijdig duidelijkheid te geven aan 



 

 

de nieuwe vergunninghouder, en zodat deze een adequate (investerings)tijd wordt geboden om 

zijn netwerk en dienstverlening in te richten op de periode vanaf 17 november 2024, is alleszins 

een verlengingsduur van vier jaar redelijk. Bijkomend effect is dat huidige vergunninghouder voor 

de duur van de verlenging de continuïteit van de huidige CDMA-dienstverlening kan voorzetten en 

ruimte heeft om eventueel maatregelen te nemen voor de langere termijn. 

 

4. Eenmalig bedrag 

 

Bij verlenging van de vergunning wordt een verlengingsprijs in rekening gebracht als bedoeld in 

artikel 3.15 van de Telecommunicatiewet. Hiertoe zal een Regeling eenmalig bedrag worden 

opgesteld. Bij verlenging is de vergunninghouder dan een vergoeding verschuldigd over de 

verlengingsperiode. Deze vergoeding dient een optimaal gebruik van de frequentieruimte te 

waarborgen. De methodiek zal nader moeten worden bepaald. Daarbij zal worden gekeken of de 

waarde van de huidige vergunningen en/of de eventuele waardederving die potentiële andere 

gebruikers ondervinden als gevolg van een latere uitgifte van de frequenties, tot een adequate 

verlengingsprijs leiden. EZK laat hiernaar extern onderzoek doen.  

 

5. Wijzigingen in de vergunning 

 

De Staatssecretaris constateert dat het huidige frequentiegebruik niet volledig aansluit bij het 

gebruiksdoel en de vergunningsvoorwaarden zoals in 2005 geformuleerd of dat hier 

onduidelijkheid over kan bestaan. 

 

Ten eerste beperkt het huidige gebruik zich nu tot hoofdzakelijk netbeheerders. Om de vergunning 

hierop beter te laten aansluiten wordt deze als volgt gewijzigd: 

- Schrappen van de verplichting tot openbare dienstverlening.5 

- Het gebruik wordt ingeperkt tot mobiele dienstverlening ten behoeve van (besloten netten 

in) de utiliteitssector. Met de utiliteitssector wordt hier bedoeld de sector waarin diensten 

van algemeen belang worden geleverd door (semi-)publieke organisaties. Specifiek wordt 

bedoeld de energievoorziening. Bij het frequentiegebruik gaat het primair om besloten 

(radiocommunicatie)netwerken ten behoeve van het beheer van de energie-infrastructuur. 

 

Verder kan in het huidige gebruik bij dataverkeer nauwelijks meer kan worden gesproken van 

‘gebruikers’ zoals bij meer traditionele PAMR-spraakdiensten. Daarom wordt in de vergunning de 

term en definitie van ‘besloten gebruikersgroep’ vervangen door ‘besloten netten’, in lijn met de  

bestemming in het Nationaal Frequentie Plan.  

 

Deze wijzigingen brengen de huidige vergunning – voor de duur van de verlenging – beter in 

overeenstemming met het daadwerkelijke gebruik ervan. 

 

6. Aanvraag tot verlenging 

 

Onder verwijzing naar artikel 18, vijfde en zesde lid, van het Frequentiebesluit zal een eenvoudige 

aanvraagprocedure worden gehanteerd, die vergelijkbaar is met de procedure die gold bij de 

verlenging van de 2.100 MHz-vergunningen die eind 2016 afliepen. Hiertoe zal een Regeling 

aanvraag worden opgesteld. Dit betekent dat na eventuele vaststelling van het eenmalig bedrag 

voor de verlenging een aanvraagprocedure wordt opengesteld van enkele weken. Voor de 

aanvraag zelf wordt een aanvraagformulier opgesteld, waarin aangegeven dient te worden of voor 

de vergunning verlenging wordt aangevraagd. Deze aanvraag dient tijdig te worden ingediend en 

bevoegd te worden ondertekend.  

 

Een verlengde vergunning kan krachtens artikel 3.19, eerste lid, onderdeel a, van de 

Telecommunicatiewet op verzoek van de vergunninghouder worden ingetrokken bij Agentschap 

                                                           
5
 De huidige vergunning schrijft voor dat de mobiele dienstverlening openbaar moet zijn. Daarmee wordt bedoeld dat de desbetreffende 

dienst door een onderneming in beginsel openbaar wordt aangeboden en beschikbaar is voor elke besloten gebruikersgroep die van dat 
aanbod gebruik wil maken. Zie aanvraagregeling PAMR-vergunning, Staatscourant 1 september 2005 /WJZ 5048103.  



 

 

Telecom. Alsdan vindt er geen restitutie plaats van het eventuele eenmalig bedrag of de in 

rekening gebrachte uitvoerings- en toezichtskosten. 

 

Op het moment dat er geen aanvraag volgt voor verlenging van de PAMR-vergunning, dan zal 

opnieuw worden bezien hoe uitgifte van de PAMR-vergunning zal worden vormgegeven. Dit zal 

t.z.t. beoordeeld worden, indien deze situatie zich voordoet.  

 

 

 

 

De Staatssecretaris van Economische Zaken en Klimaat, 

M.C.G. Keijzer  

 

 

 


